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اقتصاددرآینهرسانهها
نعمت  زاده 8 ماه پس از برجام:

هنوز روابط بانکی ایران با جهان 
عادی نشده است

مجوز دولت یازدهم برای
توزیع رایگان سيب زميني و پياز مازاد!

جوان
روزنامه جوان نوشــته است:  رئيس ســازمان مركزي تعاون روستايي، از 
دريافت مجوز هيئت وزيران براي توزيع ســيب زميني و پياز در صورت لزوم 

به محرومان خبر داد.
آبان ماه ســال گذشــته بود كه خبر دفن هزار و 700 تن سيب زميني 
كشاورزان فسا و داراب رسانه اي شد؛ اتفاقي كه علاوه بر حاشيه دار بودن آن، 

620 ميليون تومان از پول بيت المال را به زير خاك برد...
رئيس ســازمان مركزي تعاون روســتايي ايران با تأييد اين خبر گفت: 
به تازگي مجوزي از هيئت وزيران دريافت كرده ايم كه در صورت نبود امكان 
عرضه سيب زميني و پيازي كه مشمول خريد تضميني شده، بتوان آنها را به 

مددجويان تحت پوشش امداد امام خميني و بهزيستي عرضه كرد...
وي درباره احتمال سوءبرداشــت سياسي از توزيع سيب زميني در ميان 
محرومان به واســطه نزديك شدن به موسم انتخابات، خاطرنشان كرد: هنوز 

تا انتخابات زمان نسبتاً زيادي مانده است.
رؤیاپردازي گمرك برای رهایی از فشارها

اين روزنامه همچنين به اظهارات رئيس گمرك واكنش نشان داده است:  
رئيس كل گمرك ايران كه اين روزها به دليل ورود حجم گسترده اي از كالاي 
قاچاق از گمركات تحت مديريتش تحت فشار است در حالي پيش بيني كرده 
قاچاق كالا و ارز به شــكل ورودي اش در ســال 95 نسبت به سال قبل 65 
درصد كاهش يابد كه اين ادعا با گفته رئيس ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز 
كه »تلاش داريم تنها در سال 15درصد قاچاق را نسبت به سال قبل كاهش 

دهيم« در تناقض است.
به گزارش »جوان«، مسعود كرباسيان رئيس كل گمرك جمهوري اسلامي 
ايران در حاشــيه هفتمين اجلاس رؤساي  كل گمركات عضو اكو گفت: 25 
ميليارد دلاري كه ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز به عنوان حجم قاچاق در 
ســال 92 اعلام كرده بود، اكنون طبق اعلام اين ســتاد به 15 ميليارد دلار 
رســيده است و پيش بيني مي شود سال 95 واردات كالا به صورت قاچاق به 

6ميليارد دلار برسد.
در حالي رئيس كل گمرك مدعي اســت قاچاق كالا به شكل ورود ي اش 
در ســال جاري به 6ميليارد دلار نزول مي كند كه اين امر به معني نزول 65 
درصدي آمار قاچاق در ســال 95 نســبت به سال قبل خواهد بود كه تحقق 
اين وعده بزرگ بســيار بعيد به نظر مي رســد و بيشــتر به يك رؤياپردازي 

كرباسيان شبيه است...
به گزارش روزنامه »جوان«، گمرك هر كشوري محل ورود كالا به شكل 
قانوني است اما متأسفانه گمرك كشور در دولت يازدهم گويي علاوه بر ارائه 
خدمات براي ورود كالاي وارداتي به شكل قانوني به قاچاقچيان نيز براي وارد 
كردن كالاي قاچاق نيز سرويس و خدمات مي دهد. براساس آمارهاي رسمي 
سالانه حدود 55 تا 60هزار ميليارد تومان كالاي قاچاق وارد ايران مي شود كه 
عمده كالاي قاچاق از مبادي رسمي يعني گمرك جمهوري اسلامي ايران وارد 
مي شود. متأسفانه حجم قاچاق در كشور بالاست و قاچاقچيان به دليل كاهش 
بهاي اغلب كالاها در بازار جهاني، كالاي بيشتري را به ايران قاچاق مي كنند. در 
حالي قاچاق كالا و ارز در كشور جزو فعاليت هاي غيرقانوني سودآور به شمار 
مي رود كه نياز است با اين پديده شوم از طريق اصلاح ساختارها مبارزه شود.

افزایش بدهی دولت به بانک مرکزی در دولت یازدهم
تعادل

اين روزنامه حامی دولت نوشــته اســت:  روز سه شــنبه 27مهر ماه 95 
خبرگزاري ها به نقل از يك ســايت خبري اعلام كردند كه رئيس كل بانك 
مركزي در نامه اي به رئيس جمهور درخواست بازپرداخت بدهي هاي دولت به 
اين بانك را داشته تا دولت حساب هاي خود را با بانك مركزي تسويه كند و اين 
بانك بتواند قبل از پايان سال ترازنامه خود را منتشر كند. همچنين خاطرنشان 
كرده درحالي كه بانك مركزي همواره بر بانك هاي دولتي و خصوصي فشار 
مي آورد تا ترازنامه خود را هر ســال منتشــر كنند، خود بانك مركزي در دو 
سال گذشته ترازنامه مالي اش را منتشر نكرده است. در صورت انتشار ترازنامه 
ســال هاي 93 و 94 استقراض هاي دولت از بانك مركزي و مبالغي كه دولت 
ملزم بوده به حســاب خزانه واريز كند و نكرده است، مشخص مي شود و اين 

به نفع دولت نيست...
براســاس اين آمار بدهي بخش دولتي به بانك مركزي به حدود 63هزار 
ميليارد تومان مي رســد كه از اين رقم دولت 34هزار ميليارد تومان تا پايان 
مردادماه و با رشــد 42درصدي نسبت به پايان سال گذشته به بانك مركزي 

بدهي دارد.
در عين حال كه شركت ها و موسسات دولتي هم حدود 2۸هزار ميليارد 
تومان از اين رقم 63هزار ميلياردي را به خود اختصاص دادند، بنابراين حتي 
اگر وجود نامه اي به رئيس جمهوري براي دريافت بدهي ها يا مجموعه بدهي 
آنها رد شود، بدهي تامل برانگيز دولت به بانك مركزي كه در سه سال گذشته 

حدود 40هزار ميليارد تومان افزايش يافته است، قابل رد نيست.
حکایت واردات و صادرات از وضع بد اقتصاد

شرق
اين روزنامه اصلاح طلب از اوضاع بد اقتصادی كشور خبر داده است: يحيی 
آل اســحاق، رئيس پيشين اتاق بازرگانی، صنايع، معادن و كشاورزی تهران و 
رئيس فعلی اتاق مشــترك بازرگانی، صنايع، معادن و كشاورزی ايران و عراق 
می گويد: 70 تــا ۸0 درصد حجم واردات ايران مواد اوليه، قطعات، كالاهای 
ســرمايه ای و واسطه ای است. كم شدن حجم واردات، به خوبی نشان می دهد 
وضع توليد مهجور شده است. درواقع نبود مواد اوليه و قطعات، ركود عميق و 

كوچك شدن توليد را نشان می دهد. اينها نشانه هاي خوبی نيستند...
درباره صادرات هم وضع همين گونه است. بخش بزرگ صادرات كشور از 
صنايع وابسته به نفت و پتروشيمی تشكيل شده است؛ اين نكته روشن است 
كه روند اصلا خوب نيســت؛ درست اســت كه افزايش صادرات نكته مثبتی 
برای اقتصاد است اما تركيب آن از حجمش مهم تر است. نقش صادرات بايد 
در ديگر فاكتورهای اقتصادی مثل ركود و اشتغال بررسی شود. خب؛ يكی از 
نكاتی كه تصويری از خروج از ركود، افزايش اشتغال، جذب سرمايه گذاری و... 
را نشان می دهد، صادرات است. وقتی صادرات غيرنفتی رشد چندانی نداشته، 
به خوبی روشن است اقتصاد وضع خوبی ندارد... اگر در سطح كمّی به تجارت 
ايران نگريسته شــود، وضع بهبود پيدا كرده است؛ پيشی گرفتن صادرات بر 
واردات هم يكی از مصداق های آن است؛ هرچند اگر در تركيب اين آمار دقيق 

شويم، روشن است كه وضع تجارت ايران نامناسب است.

وزیر صنعــت و تجارت 8 ماه 
پس از اجــرای برجام اذعان کرد 
با جهان  ایران  بانکی  روابط  هنوز 

عادی نشده است.
محمدرضا نعمت زاده در حاشــيه 
همايش روز ملی صــادرات در جمع 
خبرنگاران با بيان اينكه در داخل كشور 
با وضع قوانين و دستورالعمل ها موانع 
توليد در حال كاهش است، افزود: البته 
هنوز راه زيادی برای رفع موانع توليد و 
صادرات باقی مانده ولی مرتب در حال 

كاهش است.
وی ۸ مــاه پــس از اجرای برجام 
تصريح كــرد: هنوز روابــط بانكی ما 
با جهان به حالت عادی بازنگشــته و 
اين زمان بر اســت. ارتبــاط اقتصادی 
با كشــورهای اروپايی برقرار شده اما 
محدود است و در هر كشور يك يا دو 

بانك در حال همكاری هستند.

وی در خصــوص مانــع داخلی و 
خارجی توليــد و صادرات، گفت: بايد 
در داخــل همه ما صــادرات را ركن 
توسعه كشور بدانيم؛ شايد هنوز برخی 
به اين نتيجه نرسيده اند كه اگر صادرات 
رشــد يابد اشــتغال و درآمد افزايش 

خواهد يافت.
به گزارش فــارس، وزير صنعت، 
معــدن و تجارت افــزود: توليد، بازار 
فــروش می خواهد. بــازار داخلی هم 
محــدود اســت و واردات وجود  دارد 
به همين دليل بايد بازارهای صادراتی 
را افزايــش دهيم، افزايــش بازارهای 
صادراتی به معنای توليد بيشتر، اشتغال 

بيشتر و درآمد بيشتر است.
وی مراودات بين المللی در حوزه 
بانك و ماليات بــر ازرش افزوده را دو 
مانع مهم توليد و صادرات دانســت و 
گفت: در حوزه بانكی مسئولان بانك 

مركزی در حــال تلاش برای افزايش 
سطح روابط هستند و دوستان سازمان 
امور مالياتی در حال بررسی هستند و 
احتمالا در يكی دو هفته آينده خبرهای 
خوبی در رفع موانع  توليد در اين زمينه 

اعلام خواهد شد.
انتقاد از واردات بی رویه

رئيــس اتاق بازرگانــی ايران هم 
در همايش ملــی روز صادرات گفت: 
در شــرايطی كه اقتصاد واردات محور 
می شــود به تبع آن نــرخ ارز پايين 

نگه داشــته می شــود تــا گزندی به 
واردات نرســد. اگر چه امــروز غل و 
زنجيرهای تحريم قدری برداشته شده 
ايرانی هنوز نمی تواند  اما صادركننده 
يك فروشــنده جذاب برای خريداران 

خارجی باشد.
غلامحسين شــافعی با تاكيد بر 
اينكه شرايط اقتصادی كشور ويژه است 
و در اين شــرايط بايد تصميمات ويژه 
گرفته شود، گفت: صادرات موفق بايد 
پشتوانه توليد موفق داشته باشد چرا كه 
تــا وقتی بخش صنعت نتواند به رونق 
برسد صادرات موفق محقق نمی شود.

شافعی با اشاره به تدوين سند ملی 
صادرات در 5 سال پيش تصريح كرد: 
تقاضای ما اين است كه اين سند مورد 
بازنگــری قرار گيرد به گونه ای كه هم 
برنامه ششم و هم اقتصاد مقاومتی در 

آن لحاظ شود.

 خرداد ماه سال جاری روحانی در 
نشست خبری با خبرنگاران، از گشايش 
هزار ال ســی در همــان روز خبر داد! 
روحانی در آن جلســه گفت: برجام و 
برداشتن موانع و تحريم به معنای حل 
همه مسائل نيست و آثار رفع تحريم ها 
بلافاصلــه نخواهد بود. اما در برخی از 
موارد بلافاصله آثار تحريم مشــاهده 
خواهد شد. برای مثال از امروز فروش 
نفت افزايش پيدا كرده است و همچنين 
در فعاليت های بانكی نيز كشور تاكنون 
هزينه هايی به ناروا متحمل می شد اما 
امروز از طريق بانك ها هزار ال سی باز 
شده است... موانع برداشته شده است 
و امروز نوبــت جوان ها، كارآفرينان و 
همه آحاد جامعه است تا با استفاده از 
فضای به وجود آمده كنونی بتوانيم به 
دو هدف مهم رشد اقتصادی و اشتغال 
برسيم و با افزايش صادرات غيرنفتی، 

فضای تقاضا را گسترش دهيم.
ايــن ســخنان بعدها دســتمايه 
اعتراضات فــراوان و حتی طنز مردم 
شــد! چرا كه آن روز، يكشــنبه بود و 
بانك های خارجی تعطيل بودند و اساسا 
امكان گشــايش حتی يك ال سی هم 
وجود نداشت تا چه رسد به هزار ال سی!
بعدهــا مقامات دولتــی از جمله 
ولی الله سيف ناچار شدند بارها سخنان 
روحانی را رفع و رجوع كنند و بگويند 
منظور آقای روحانی از گشايش هزار 
ال سی در همان روز، اين بوده كه هزار 

ال سی در آينده باز می كنيم!
اكنون و ماه ها پس از برجام و آن 
ســخنان تاريخی روحانی، نعمت زاده 
صراحتا از عدم عادی شدن روابط بانكی، 
اين حداقل دســتاورد برجام می گويد! 
پيش از او سيف رسما اعلام كرده بود 

كه دستاورد برجام تقريبا هيچ است!

اقتصادی  رئيس کميسيون 
به غيرواقعی  با اشاره  مجلس 
بودن آمار صادرات غير نفتی 
کشور گفت: اگر 21/7 ميليارد 
دلار صادرات ميعانات گازی را 
از صــادرات خارج کنيم رقم 
واقعی بسيار کمتر خواهد بود.

به گزارش تسنيم، محمدرضا 
پورابراهيمــی در ارتباط تلفنی با 
يك برنامه تلويزيونی تاكيد كرد: 

بايد بتوانيم از وابســتگی به نفت 
و صــادرات پتروشــيمی كه 40 
درصد از صادراتمان را تشــكيل 
می دهد فاصلــه گرفته و در كنار 
اين ها از مزايای ديگر صنايع هم 

بهره بجوييم.
وی افــزود: اگر 21/7 ميليارد 
دلار صادرات ميعانــات گازی را 
از حوزه صادرات خارج كنيم و با 
واقعيت روبرو شويم رقمی بسيار 

كمتر از آنچه محاسبه شده است 
مشاهده می كنيم.

پورابراهيمــی در ادامه افزود:  
ســود نرخ ترجيحی فقط به نفع 
دلال ها است و چاره اين زخم تك 
نرخی شدن ارز است اما اين وعده 
سه ســال است كه فقط در قالب 

حرف جريان دارد.
او ادامه داد:  نــرخ ارز بايد بر 
اســاس نرخ تعادلــی و عرضه و 
تقاضا تعيين شود و به اين منظور 
می توان بــازار ارز را به بورس ارز 

تبديل كرد تا همه بتوانند با نرخ 
متعادل و مشخصی بنا به نياز خود 

بهره مند شوند.
پورابراهيمی تاكيد كرد: اقتصاد 
كشــور بايد از دو نرخی بودن ارز 
به تك نرخی تبديل شود تا دلال 

بازی پايان يابد.
اقتصادی   رئيس كميســيون 
مجلس شــورای اســلامی گفت: 
اقداماتــی كه دولت بــه منظور 

از بنگاه هــای كوچك  حمايــت 
انجام می دهد كافی  و متوســط 
نيســت .او ادامه داد : بهتر اســت 
پيش از انديشــيدن به صادرات، 
تمركز ما بر توانمندی های توليد 
داخل باشــد. در بخش صادرات 
پراكندگی كالايی بسياری داريم 
برای  درســتی  هدف گــذاری  و 
قيمت گــذاری كالای صادراتــی 

وجود ندارد.

رئيس کميسيون اقتصادی مجلس:

صادراتغیرنفتیمنهایمیعاناتگازیرقمقابلتوجهینمیشود

مدیر دفتر حفاظت از منابع 
منطقه ای  آب  شــرکت  آب 
مصرفی  سرانه  گفت:  تهران 
آب شرب تهران به 300 ليتر 
در شبانه روز برای هر شهروند 
می رسد که بســيار بالاتر از 
استانداردهای موجود جهانی 

است.
مصطفی دهقان با بيان اينكه 
امروزه جمعيت زيادی در استان 
تهران متمركز شــده است گفت: 
متأسفانه سرانه مصرفی آب شرب 
تهران به 300 ليتر در شبانه روز 
برای هر فرد می رســد كه فاصله 
بسيار بالا با استانداردهای موجود 

جهانی دارد.

وی افزود: در شــرايط فعلی 
بی آبی شوخی بردار نيست و بايد در 
تلاش برای مديريت مصرف بهينه 
آب در بخش شرب و اصلاح الگوی 
كشت در بخش كشاورزی باشيم.

مدير دفتــر حفاظت از منابع 
آب شركت آب منطقه ای تهران 
خواســتار قطــع بــرق چاه های 
غيرمجاز شد و گفت: بدين منظور 
كارگروهــی ميــان ادارات آب و 
برق تشــكيل شــده است كه در 
تلاش برای قطع برق فعاليت های 
چاه های غيرمجاز به ويژه استفاده 
كنندگان متخلف اطراف چاه های 

مجاز هستيم.
در همين حال معاون حفاظت 

و بهره برداری شركت آب منطقه ای 
در  فرونشســت  توســعه  تهران 
دشــت های جنوبی استان تهران 
را يكی از عوارض ناشی از پايين 
رفتــن ســطح آب ســفره های 

زيرزمينی برشمرد و گفت: با اين 
وضعيت ظرفيت مفيد آبخوان ها را 
از دست می دهيم و ديگر اين نقاط 

كليدی احيا نخواهد شد.
محمدرضا خانيكی با تمجيد از 

درك متقابل مديران دستگاه های 
مختلف از وضعيت بحرانی منابع 
آبی موجود در كشور، عنوان كرد: 
در شرايط كنونی تمامی منابع آب 
شهرستان اسلامشهر از سفره های 
زيرزمينی تأمين و 70 درصد آن 
صرف كشاورزی و 30 درصد آن 
نيز صرف آب شــرب شــهری و 
روســتايی می شود كه در صورت 
ادامــه برداشــت های غيرمجاز و 
بی رويــه از ســفره ها ابتدا بخش 
كشاورزی و در پی آن نيز بخش 
شرب با بحران مواجه خواهد شد.

معاون حفاظت و بهره برداری 
شــركت آب منطقه ای تهران بر 
لزوم رفع مشكل صدور دستورات 

قضايــی و ابهامــات موجود در 
زمينه مســدود كــردن چاه های 
غيرمجاز تأكيد كرد و افزود: سال 
گذشته در شهرستان اسلامشهر با 
مسلوب المنفعه كردن 170 حلقه 
چاه غيرمجاز شاهد جلوگيری از 
برداشــت 20 ميليون مترمكعب 
از آب های ســفره های زيرزمينی 
به صــورت غيرقانونــی بوده ايم. 
متأســفانه امسال بر خلاف مدت 
زمان مشابه سال گذشته از برنامه 
مسدود كردن چاه های غيرمجاز 
كه  هســتيم  عقب  شهرســتان 
اميدواريم با همكاری مســئولان 
قضايی شــاهد تسريع در اجرای 

اين مهم باشيم.

یک مسئول در آب منطقه ای تهران:

تهرانیهابالاترازاستانداردهایجهانیآبمصرفمیکنند

شرکت حمل و نقل ریلی رجا از راه اندازی قطار پرسرعت پردیس در 
مسير کاشــان-تهران در راستای گسترش خدمات ریلی مسافری و به 

منظور رفاه حال هموطنان خبر داد.
به گزارش تسنيم، اين قطار پرسرعت با سالن های پرديس همه روزه ساعت 
5:15 از كاشان به سمت تهران حركت كرده و ساعت 19:50 به كاشان مراجعت 
می كند. اين قطار با 4 واگن و با ظرفيت كل 236 نفر از يكشــنبه دوم آبان ماه 

1395 در مسير كاشان - تهران حركت خود را آغاز می كند.
بهای بليت مبدا - مقصد قطار ياد شده 195/000 ريال است كه به مناسبت 
افتتــاح اين قطار تا تاريــخ 20 آبان ماه، بليت اين قطار با تخفيف ويژه به قيمت 

150/000 ريال به مسافران عرضه می شود.
هموطنان برای دريافت اطلاعات بيشــتر در خصوص بهای بليت، تخفيفات، 
نحوه خريد بليت و طرح های مربوط به سفرهای گروهی می توانند علاوه بر مراجعه 
به ســايت رجا به نشانی  www.raja.ir، با سامانه ارتباط با مشتريان اين شركت از 
طريق تلفن های 1539 )تهران( و 55122417-021 )شهرستان ها( تماس بگيرند.

عضو کميســيون انرژی مجلس شورای اســامی به اظهارات اخير 
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران درباره منتقدان IPC واکنش نشان داد.
هدايت الله خادمی، در گفت وگو با شبكه اطلاع رسانی راه دانا؛ در واكنش به 
اظهارات اخير علی كاردر، مديرعامل شركت ملی نفت ايران كه گفته بود سخنان 
منتقدان بجا نيست و آنان IPC را نفهميده اند، گفت: آقای كاردر تاكنون كجا بوده اند 
كه بيش از يكسال از موضوع IPC می گذرد و كلی جنجال بخاطر اين موضوع در 

رسانه ها مطرح شد، آن موقع كجا بودند؟
وی در ادامه بيان داشت: اگر سخنان منتقدان غلط بود چرا 150 اصلاح توسط 
دولت به الگوی جديد قراردادهای نفتی انجام شد، اين حرف ها، حرف های خيلی 
بدی است كه از جانب آقای كاردر مطرح گرديده زيرا رهبری نيز به الگوی جديد 
قراردادهای نفتی ايراد وارد كردند و در نامه ای به دولتی ها دستور اصلاح IPC را 

دادند كه اين نامه در 15 بند بوده است. 
عضو كميسيون انرژی مجلس افزود: اگر سخنان منتقدان IPC درست نبودو 
بــه قول آقای كاردر كه می گويد منتقدان مدل جديد را نفهميده اند چرا بيش از 
150 اصلاح بر مدل جديد قراردادهای نفتی زدند؟ آقای كاردر بداند كه اگر فشار 
و نظــرات منتقدان نبود كه اين الگــوی جديد قراردادهای نفتی آينده اقتصادی 
كشور را تباه می كرد و تا 32 سال نفت كشور را در اختيار خارجی ها قرار می داد. 
خادمی با اشــاره به موضوع عدم اســتقبال مديران نفتی كشور از مناظره با 
منتقــدان IPC، عنوان كرد: چرا آقای كاردر و مديران معتبر نفتی كشــور حاضر 
نيستند كه با منتقدان مدل جديد قراردادهای نفتی مناظره و گفت وگو كنند تا به 
زوايای تاريك IPC پرتوافكنی كنند و در راستای شفاف سازی اقدام به عمل آورند.

رئيس ســازمان چای کشور با اشاره به استقبال مردم از چای ایرانی 
گفت: چای ایرانی از کيفيت مناسبی برخوردار است.

محمدولی روزبهان در گفت وگو با ايســنا، اظهار كــرد: تاكنون حدود 139 
هزار تن برگ ســبز چای به ارزش 232 ميليارد تومان برداشــت شده است كه 
از ايــن ميزان بيش از 152 ميليــارد تومان مطالبات چايكاران تامين و پرداخت 
شــده و مابقی مطالبات 35 درصدی اين دسته از توليدكنندگان به زودی تامين 

و پرداخت می شود.
وی با بيان اين كه ميزان توليد چای نسبت به سال گذشته حدود 60 درصد 
افزايش يافته اســت، خاطرنشان كرد: در ســال گذشته حدود ۸7 هزار تن برگ 
سبز چای خريداری شده بود كه امسال به بيشتر از پيش بينی های صورت گرفته 
يعنی حدود 139 هزار تن رسيده است و وضعيت توليد و بازار چای نيز در شرايط 

كنونی بسيار بهتر و پررونق تر از سال های گذشته است.
رئيس سازمان چای كشور با اشاره به اين كه توليد چای طی پنج سال گذشته 
بی سابقه بوده است، بيان كرد: چای توليد شده در سال جاری از كيفيت مناسبی 
برخوردار است، چرا كه تاكنون بيش از 3۸ درصد برگ سبز خريداری شده درجه 
يك و 62 درصد آن درجه دو بوده است و مردم نيز استقبال مناسبی از آن كرده اند.

روزبهان اعلام كرد: دولت ســهم خود را بابت بهای برگ سبز چای خريداری 
شــده از چايكاران پرداخت كرده و هم اكنون در حال دريافت سهم كارخانه های 

فرآوری چای برای تامين و پرداخت مابقی مطالبات چايكاران هستيم.
وی همچنين درخصوص تســهيلات به زراعی بــه چايكاران، اظهار كرد: اين 
ســازمان به ازای هرس كف بر برای هر هكتار باغ چای 60 ميليون ريال و هرس 
كمر بر 30 ميليون ريال تسهيلات بدون بهره چايكاران با تنفس دو ساله و مهلت 

بازپرداخت سه ساله به چايكاران پرداخت می كند.

با  فرش  نمونــه  صادرکننده 
خارجی  بانک هــای  اینکه  بيان 
ضمانت نامه بانکی ما را نمی پذیرند 
گفت: بعــد از اجرای برجام هنوز 
نمی توانيم پول حاصل از صادرات 
برگردانيم  بانک  از طریق  را  خود 
از صرافی ها  استفاده  به  مجبور  و 
از کشــور مقصد  یا واردات کالا 

صادرات هستيم.
ســيد فخرالديــن عامريــان در 
گفت وگو با تسنيم اظهار كرد: وضعيت 

بانكــی ما بعد از برجام تغييری نكرده 
است و بانك های خارجی ضمانت نامه 
ما را نمی پذيرند. همچنين از فاينانس 
و ريفاينانس هــای معمول در تجارت 

جهانی نمی توانيم استفاده كنيم.
وی افزود: حتــی در حال حاضر 
ارز حاصل از صادرات را نمی توانيم به 
كشور برگردانيم و از طريق صرافی ها 
و بــا صرف هزينه های زيــاد اين كار 

انجام می شود.
صادر كننده نمونه فرش امســال 

ادامــه داد: از هيــچ  يك از كشــور ها 
نمی توانيــم پول خــود را به صورت 
روال معمــول جهانی و از طريق بانك  
به كشور منتقل كنيم، حتی بلا اجبار 
ارز حاصل از صــادرات خود از برخی 
كشــورها را مجبور به واردات كالا از 

خود آنها هستيم.
وی ادامه داد: دولت در حالی نرخ 
ارز را ثابت نگه داشته است كه سالانه 
شاهد تورم در كشور هستيم و مجبوريم 
20 درصد هزينه بيشــتر بپردازيم. اما 

درنهايت ارز حاصــل از صادرات خود 
را به قيمت چند ســال قبل به فروش 

می رسانيم.
جوایز صادراتی دولت قبل عامل 

رشد 45 درصدی صادراتم شد
عامــران با بيان اينكه دولت قبل، 
جوايز صادراتــی را به صادر كنندگان 
پرداخت می كرد گفت: اين امر رشد 45 
درصدی صادرات كالا را برای شركت 
ما ايجاد كرده بود اما از سال 91 جوايز 
صادراتــی پرداخت  نشــده و وضعيت 

صادرات راكد مانده است.
وی افــزود: دولت يازدهم نه  تنها 
جوايز صادراتــی پرداخت نكرده بلكه 
جوايــز صادراتی كه از ســال های 90 

باقی مانده بود را نپرداخته است.
عامريان با بيان اينكه بخش عمده 
فرش صادراتی خود را به برزيل صادر 
می كنــم گفت: بازار برزيل برای فرش 
ايرانی شناخته شده نبود اما بر اساس 
تبليغات انجام  شده فرش ايران جايگاه 
مناسبی اين كشور به دست آورده است.

وی افزود: تمــام هزينه های اين 
تبليغات توسط بخش خصوصی تأمين 
می شــود اين در حالی است كه دولت 
هند و پاكســتان برای صادرات فرش 
دستباف اين كشورها تبليغات زيادی 
را در خارج از مرزها تدارك ديده اند و 

تجار را مورد حمايت قرار می دهند.
عامريان با بيان اينكه به مدت پنج 
سال صادر كننده نمونه فرش دست باف 
هستم گفت: امسال 22 ميليون دلار 

صادرات فرش داشته ام.

صادرکننده نمونه: بعد از اجرای برجام

هنوزنمیتوانیمپولحاصلازصادراترابهکشوربرگردانیم

یک اســتاد پيشکســوت 
اقتصاد، با انتقاد از تصورات غلط 
دولت در امتيازدهی به خارجی ها، 
گفت: پيش بينی رشد 8 درصدی 
در 5 سال آینده کاما تخيلی و بر 

پایه حدس و گمان است!
ابراهيــم رزاقــی در گفت وگو با 
نسيم آنلاين، درباره پيش بينی رشد 
۸ درصدی در لايحه برنامه ششــم 
توســعه كه از ســوی دولت يازدهم 
ارائه گرديده است هم گفت: من فكر 
می كنم اعلام اين عدد كاملا تخيلی و 
بر پايه حدس و گمان است! متاسفانه 
اين افراد نمی خواهند واقعيات اقتصاد 
ايران را بشناسند. تصور نويسندگان 
و تدوين كنندگان لايحه برنامه ششم 
كه اتفاقــا آقای روحانــی هم چند 
بــاری به اين موضوع اشــاره كردند 
اين اســت كه وقتی ما امتيازاتی به 

خارجی ها بدهيم، با ســرازير شدن 
سرمايه های خارجی به ايران اقتصاد 
ايران رشدهای بالايی داشته و توسعه 

اقتصادی ايران تسهيل می شود.
 ايــن اقتصــاددان تصريح كرد: 
متاســفانه به نظر می رسد برخی از 
مســئولين ما نه تاريخ خودمان و نه 
تاريــخ ديگران را نخوانــده و از آن 
بی اطلاع هستند وگرنه كدام كشور 
با آوردن سرمايه های خارجی بدون 
مديريــت و توجه بــه ظرفيت های 
درونی خود توسعه پيدا كرده است؟ 
ضمن اينكه فكر می كنيد خارجی ها 
برای چه هدفی به ايران می آيند؟ آنها 
هم مثل سرمايه دارهای ايرانی دنبال 
حداكثر ســود خود هستند كه سود 
حداكثری در ايران نيز در نفت خام، 

پتروشيمی و واردات است.
رزاقی دربــاره تناقضات موجود 

در لايحه برنامه ششــم توســعه با 
سياســت های كلی اقتصاد مقاومتی 
اظهار داشت: مهم ترين تناقض موجود 
اين است كه مسئولين ما اصلا الگوی 
اقتصــادی قانون اساســی را قبول 
ندارند، يعنی مسئولين ما در راستای 
الگوی اقتصادی كه در انديشــه های 
حضرت امام بــوده يا الگوی اقتصاد 
مقاومتی كه رهبری نظام آن را ابلاغ 
كردند )و اصلا شعار اصلی جمهوری 
اسلامی ايران يعنی استقلال، آزادی، 
جمهوری اسلامی كه منظور داشتن 
اســتقلال در همه زمينه ها اســت(، 

حركت نمی كنند.
وی افزود: همان طور كه می بينيم 
مسئولان به جای اينكه در آمدهای 
حاصــل از فروش نفت را در خدمت 
توســعه كشور قرار دهند در خدمت 
توســعه خارجی ها قــرار داده اند، به 

طوری كــه تقريبا فقــط نفت خام 
صادر كــرده و صادرات غيرنفتی مان 
تعطيل است. متاسفانه همين امروز 
می بينيم كه در دولت يازدهم وضعيت 
صادرات غيرنفتی خيلی خراب است 
و كشور با كاهش صادرات غيرنفتی 

مواجه می شود.
رزاقی تاكيد كرد: طبق آمارهای 
رســمی گمرك در همين شش ماه 
نخست امســال حدود 500 ميليون 
دلار صــادرات غيرنفتی كاهش پيدا 
كرده است كه يك فاجعه است! عدم 
حمايت دولت از صادرات و حمايت 
از واردكنندگان بسيار مشكوك است، 
لذا در اين باره اقدامات مقتضی بايد 

صورت گيرد.
اين اقتصاددان تصريح كرد: امروز 
متاســفانه دولــت از صادركنندگان 
حمايتی نمی كنــد و همين موضوع 

باعث شــده تا صادرات غيرنفتی در 
دولت يازدهم افت فاحشی را تجربه 
كند. الان صادركننــدگان از دولت 
گلايــه دارند كه چرا آنها را همراهی 
نمی كند. اينها مواردی است كه بايد 

مورد توجه قرار گيرد.
تصورات اشتباه مسئولان

رزاقی افزود: حالا مسئولانی كه 
اصلا نمی دانند اســتقلال اقتصادی 
يعنی چه، گاهــی نظراتی می دهند 
كه خــود اين نظرات نوعی براندازی 
اقتصاد ايران است. برای مثال وقتی 
می گويند همه چيز اقتصاد ما وابسته 
به برجام است يعنی عملا می گويند: 
اين تحريم ها مــا را نابود كرده و ما 
نيز قادر به انجام هيچ كاری نيستيم.
اين استاد اقتصاد عنوان كرد: اين 
مســئولان در عمل هم هيچ كاری 
نكردند و دليل اصلی ضعف های خود 

را تحريم ها دانستند. در حاليكه اتفاقا 
تحريم ها يك فرصت طلايی در اختيار 
ايران قرار داده بود. درست مانند زمان 
جنــگ كه بعد از تحريم های نظامی 
شديد عليه ايران صنايع دفاعی ايران 
رشد بســيار قابل توجهی داشته كه 
همين موضوع امنيت كشور را تضمين 

كرده است.
وی خاطرنشان كرد: برای مثال 
وقتی يك موشــك ساخته می شود 
30000 قطعه نياز اســت ولی برای 
ســاخت يك اتومبيل 3000 قطعه 
نياز است، يعنی ما می توانيم 30000 
قطعــه را تهيــه و توليــد كنيم اما 
نمی توانيــم 3000 قطعه را تهيه و 
توليد كنيم؟ به نظرم مسئولين تعمدا 
و بر اساس منافع شخصی يا گروهی 
می خواهنــد به نفــع واردكنندگان 

عمل كنند.

ابراهيم رزاقی:

هدفگذاریرشداقتصادیدرلایحهبرنامهششمتخیلیاست!

یک اقتصاددان با بيان اینکه انتظار می رفت وزیران اقتصادی دولت 
تغيير کنند گفت: تغييرات اخير کابينه مشکوك است.

عبدالمجيد شيخی در گفت وگو با »نسيم آنلاين« در خصوص تغييرات كابينه 
اظهار داشــت: در كمال تعجب در حالی كه انتظار می رفت دولت برای تغييرات 
در كابينه دســت به تركيب اعضای اقتصادی اش بزند، اما وزرای ورزش، ارشــاد، 

آموزش و پرورش تغيير كردند!
وی افزود: در حال حاضر با وجود گذشــت 3/5 سال يعنی حدود 1200 روز 
از فعاليت دولت آقای روحانی، ايشــان در عمل به وعده های 100 روزه اقتصادی 
خود هم توفيق نداشــته اند و شرايطی را به وجود آورده اند كه اقتصاد به مطالبه 

اول مردم از دولت تبديل شده است.
اين اقتصاددان گفت: كسی از آقای رئيس جمهور انتظار ندارد كه وزرای سياسی، 
فرهنگی و اجتماعی را تغيير دهند، مردم خواستار تغيير مسئولين و وزيران مرتبط 
با مسائل اقتصادی از جمله وزارت اقتصاد، بانك مركزی، صنعت، معدن و تجارت، 
كار و مشاور اقتصادی رئيس جمهور هستند تا به اين وسيله شايد چابكی كه وی 

به دنبال آن هست اتفاق بيفتد. اقدام اخير بسيار مشكوك است.
شيخی خاطرنشان كرد: همان طور كه رهبر معظم انقلاب فرمودند الان كشور 
در حال جنگ اقتصادی با دشمن است و دشمن اقتصاد ما را بيش از ساير عرصه ها 
مورد هجوم قرار داده اســت، عمل به اقتصاد مقاومتی و حل مشكلات معيشتی 
مردم بايد در اولويت های دولت قرار گيرد، بنابراين بهتر اســت رئيس جمهور بعد 
از 3/5 ســال به جای تغييرات سياسی، اجتماعی و فرهنگی، آن هم در ماه های 
پايانی دولت فعلی، وزرايی را عوض كنند كه در اين آشــفتگی اقتصاد كشــور و 
ركود بی ســابقه نقش داشته اند. جای تاسف است كه حتی حقوق های نجومی از 
دل وزارتخانه هــای اقتصادی مانند اقتصــاد، نفت و نظام بانكی و... بيرون آمده و 

دولت فقط توجيه كرده است.
وی تصريح كرد: تغيير در وزرای بخش های ديگر در واقع به نوعی انحراف در 
افكار عمومی و بی توجهی به مطالبه اول كشور است. دولت يازدهم برای اينكه در 
ماه های باقی مانده بر ناكارآمدی خود سرپوش بگذارد به جای نصب افراد جديد در 
وزارتخانه ها و سازمان های اقتصادی و انتقال تفكرات جديد به اقتصاد كشور ترجيح 
داده تا به جای برطرف كردن مشكل روی آن را با انحراف افكار عمومی بپوشاند. 
تفكرات اقتصادی امثال آقای نيلی طيب نيا، نعمت زاده، ربيعی و سيف امتحان خود 
را در 3/5 سال اخير پس داده است و كشور با نصب افراد خودباور به دانش  بومی 

اقتصاد اسلامی و مديران جهادی دين باور، نياز به تغيير در اين بخش ها دارد.
طيب نيا: استعفایم مطرح نيست

در همين حال وزير امور اقتصادی و دارايی با اشاره به انتشار خبر استعفايش 
از كابينه گفت: اين موضوع واقعيت ندارد و استعفا مطرح نيست.

به گزارش خبرگزاری فارس، علی طيب نيا در حاشيه همايش روسای گمرك 
كشــورهای عضو اكو در تهران و در جمع خبرنگاران در پاســخ به اين سوال كه 
ميزان بدهی های دولت به بانك ها چقدر اســت و گفته شــد كه رئيس كل بانك 
مركزی در نامه ای به رئيس جمهور خواســتار تسويه بدهی های دولت شده است، 

اظهار داشت: من از اين موضوع خبری ندارم و تازه می شنوم.
طيب نيا در پاســخ به سوال ديگری مبنی بر اينكه در رسانه ها خبر استعفای 
شــما از كابينه مطرح شد، عنوان كرد: اين موضوع واقعيت ندارد و استعفا مطرح 

نيست. اين موضوعات را از رسانه ها می شنوم.

سیف: تولید آمار را ادامه می دهیم

برخاف ادعای بانک مرکزی، 
آمارهای رســمی خود این بانک 
اخير  در سه سال  می دهد  نشان 
بانک  به  دولــت  بدهی  هيچ گاه 
مرکزی تسویه نشده بلکه سال به 

سال افزایش یافته است.
به گزارش مشرق، بانك مركزی در 
واكنش به انتقادات رسانه ها نسبت به 
عدم انتشار ترازنامه سال 93 و مرتبط 
دانستن آن با بی انضباطی مالی دولت، 
اطلاعيه ای صادر كرده و مدعی شده 

كه دولت يازدهم انضباط مالی را كاملا 
رعايت كرده است.

در اطلاعيه بانك مركزی اينطور 
آمده است: »دولت در طول سه سال 
گذشــته از بی انضباطی مالی اجتناب 
كــرده و همانگونه كــه در آمارهای 
ماهانه بانــك مركزی از جمله گزيده 
آمارهــای اقتصــادی در پايان مرداد 
افزايش بدهی  1395 منعكس شده، 
دولت در ماه های ميانی ســال، صرفاً 
و مشخصاً به اســتفاده از منابع بانك 

مركزی در قالب حساب تنخواه گردان 
خزانه مربوط بوده است. اين موضوع 
مطابق ماده )24( قانون محاســبات 
عمومی و مــاده )1( قانــون تنظيم 
بخشــی از مقررات مالی دولت، امری 
كامــلًا قانونی بوده و نبايد از آن تلقی 
بی انضباطی مالی شود. گفتنی است بر 
اساس مفاد قانون ياد شده، اين ميزان 
استفاده دولت از حساب تنخواه گردان 
خزانه همانند سنوات گذشته تا پايان 

سال تسويه خواهد شد.«

ادعای بانك مركزی در نســبت 
دادن افزايش بدهــی دولت به بانك 
مركزی به تنخواه خزانه و تســويه آن 
تا پايان سال، با عملكرد سه سال اخير 
آن تناقض دارد. احتمالا مسئولان بانك 
مركزی كه اين اطلاعيه را می نوشتند، 
متوجه نبودند در آمارهايی كه خود آنها 
منتشر كرده اند، بدهی دولت به بانك 
مركزی در سه سال اخير بيش از 125 
درصد افزايش يافته است. بدهی دولت 
به بانك مركزی در مردادماه سال 93 

رقم 154 هــزار ميليارد ريال بود كه 
مرداد ســال 94 به 255 هزار ميليارد 
ريال و در مرداد ســال جاری به 34۸ 
هزار ميليارد ريال افزايش يافته است. 
در حالی كه در اين مدت بدهی دولت 
افزايش كم سابقه ای  بانك مركزی  به 
پيدا كرده، بانك مركزی متاسفانه در 
اطلاعيه خود به طور خلاف واقع مدعی 
شده كه بدهی دولت مربوط به تنخواه 
خزانه بوده و همانند سنوات گذشته تا 

پايان سال تسويه خواهد شد.

اما برخلاف ادعای بانك مركزی، 
آمارهای رسمی خود اين بانك نشان 
می دهد در ســه ســال اخير هيچ گاه 
بدهی دولت به بانك مركزی تســويه 
نشــده بلكه ســال به ســال افزايش 

يافته است.
متاسفانه بانك مركزی در دولت 
يازدهــم در حد يك رســانه جناحی 
تنزل پيدا كــرده و به جای پيگيری 
تكاليف قانونی خود، اقدام به لاپوشانی 

بی انضباطی  مالی دولت می كند.

طبق آمارهای رسمی

بدهیدولتبهبانکمرکزیدر۳سالاخیرافزایشیافتهاست

یک مسئول:

چای ایرانی کیفیت مناسبی دارد

راه اندازی قطار پرسرعت کاشان - تهران 
از دوم آبان

واکنش نماینده مجلس به اظهارات جنجالی 
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران

در حالی که رئيس مرکز آمار ایران از توليد آمار شــاخص های اصلی 
اقتصادی توسط بانک مرکزی انتقاد کرده بود،رئيس کل بانک مرکزی بار 

دیگر تاکيد کرد که این بانک به توليد آمار قابل اتکا ادامه خواهد داد.
ولی ا... ســيف در گفت وگو با مهر با اشاره به اظهارنظر رئيس مركز آمار ايران 
مبنی بر اينكه انتشــار آمار رشــد اقتصادی، تورم، بيكاری و درآمد و هزينه، آمار 
تخصصی بانك مركزی به شمار نمی آيد و اين مرجع نبايد آمار اين حوزه را اعلام 
كند، گفت: مركز آمار ايران از سال های گذشته ميزان رشد اقتصادی، تورم و آمار 
حوزه اقتصادی را اســتخراج و توليد می كند و البته از نظر قانونی نيز، مركز آمار 

ايران جايگاه قانونی لازم برای اين كار را دارد.
وی افزود: در عين حال، بانك مركزی نيز برای محققان و افرادی كه روندهای 
اقتصادی كشور را مطالعه می كنند، آمار قابل اتكايی عرضه می كند و البته برای 
كار خود در حوزه سياســتگذاری پولی و اقتصاد كلان نيز، نياز به ابزارهايی دارد 

كه در اين زمينه مورد نياز است و يكی از آنها، توليد آمار است.
اين در شرايطی است كه اميدعلی پارسا، رئيس مركز آمار ايران معتقد است 
كه بانك مركزی نبايد ارقام رشد اقتصادی، تورم و بيكاری و حتی درآمد-هزينه 
را به عنوان آمار تخصصی خود منتشــر كرده و بايد بر روی انتشار آمار تخصصی 
حــوزه خود همچون ميزان نقدينگی، منابع و مصــارف بانك ها و مواردی از اين 

دست تمركز كند.
بر اين اســاس، با اين اظهارنظر رئيس كل بانك مركزی به نظر نمی رسد كه 
سياستگذار پولی و ارزی كشور قصد داشته باشد از تهيه، توليد و انتشار آمارهايی 

همچون رشد اقتصادی، تورم، بيكاری و درآمد و هزينه كوتاه بيايد.
اين در حالی اســت كه برخی آمار اعلامی از ســوی بانك مركزی با نرخ های 
اعلامی از سوی مركز آمار ايران تفاوت فاحشی دارد؛ از جمله اين موارد می توان 
به نرخ رشد اقتصادی اشاره كرد. رئيس مركز آمار ايران 21شهريور ماه نرخ رشد 
اقتصادی در بهار امسال را 4/4 درصد اعلام كرده بود اما رئيس كل بانك مركزی 

چند روز قبل نرخ رشد اقتصادی بهار 95 را 5/4 درصد عنوان كرد.
اين اختلاف فاحش در حالی اســت كه مقام معظم رهبری چندی پيش در 
ديدار با مسئولان سرشماری نفوس و مسكن سال 95، اختلافات آماری را بلای 
بزرگ دانســتند و فرمودند: گاهی مراكز مختلف در خصوص نرخ بيكاری يا نرخ 
تورم و رشد اقتصادی، آمارهای متفاوتی بيان می كنند كه اين مسئله موجب ايجاد 

بی اعتمادی در مردم می شود.

یک اقتصاددان:

تغییرات اخیر کابینه بسیار مشکوک بود


